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I. Algemeen 

De vraag van de leden van de fractie van de P.v.d.A. of de overname van 
de «meer algemene taak» van de Electriciteitsraad door de Algemene 
Energieraad ook het jaarlijkse onderzoek van het Elektriciteitsplan behelst, 
kan bevestigend worden beantwoord, al zal dit uiteraard pas geconcretiseerd 
worden nadat met het van kracht worden van het onderhavige wetsontwerp 
de Electriciteitsraad zal zijn opgeheven; tot die tijd zal de Electriciteitsraad 
normaal zijn taak blijven vervullen. 

Ik acht het niet gewenst de suggestie van deze leden over te nemen om 
de meerjarenprogramma's van het Project Beheerbureau Energie-Onderzoek 
(PEO) voor advies aan de AER voor te leggen alvorens de minister van 
Economische Zaken hierover beslist. De taak van de AER ter zake van 
energie-onderzoek is met name de advisering over de grote lijnen van dit 
onderzoek in relatie tot het langere-termijn-energiebeleid. De adviserende 
taak van de AER inzake het energie-onderzoek gaat daarmee vooraf aan het 
opstellen door het PEO van raamprogramma's, die aan mij ter vaststelling 
worden voorgelegd. Uiteraard zal ik bij de uiteindelijke vaststelling van de 
onderscheiden raamprogramma's, waar relevant, wel de visie van de AER, 
voor zover neergelegd in bedoelde adviezen over de hoofdlijnen van het 
energie-onderzoek, in de besluitvorming betrekken. Eveneens zal ik zulks 
doen naar aanleiding van eventueel beschikbare adviezen van de Raad van 
Advies voor het Wetenschapsbeleid (RAWB) over het energie-onderzoek. 
Zoals bekend is, zal de RAWB zich met name bezighouden met advisering 
over de kwaliteit en potentie van het energie-onderzoek, alsmede over de 
relatie met andere onderzoekterreinen. Ten slotte zal ik bij de vaststelling 
van de raamprogramma's mede in de beschouwing nemen eventuele 
zienswijzen die de Industriële Raad voor Energie- en Milieutechnologie ter 
zake aan mij heeft bekendgemaakt. Het komt mij derhalve niet juist en 
overbodig voor dat de AER zich over de raamprogramma's zoals deze zijn 
opgesteld door het PEO zou buigen. 

De conclusie van deze leden dat de vertegenwoordiging van een aantal 
«maatschappelijke visies» in de raad ook inhoudt dat daarmee de leden 
afkomstig zullen zijn uit de kring van werknemers- en werkgeversorganisa-
ties, organisaties van producenten, distributeurs en verbruikers van de 
verschillende energiedragers, milieu-organisaties en uit de wetenschaps-
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wereld, is niet correct. Bij de keuze van de leden speelt een aantal verschil-
lende aspecten in combinatie een rol. Zoals in de memorie van toelichting 
op het wetsvoorstel en in de memorie van antwoord al naar voren is 
gebracht, zal de raad op een zodanige wijze moeten worden samengesteld 
dat de deskundigheid alsmede de «maatschappelijke spreiding» worden 
gerealiseerd en tevens de onafhankelijkheid van de leden voldoende is 
gewaarborgd. Gelet op het beperkte aantal leden is het noodzakelijk dat 
verschillende kwaliteiten in één persoon worden verenigd. Een vertegen-
woordigend lidmaatschap zou al te zeer beperkingen opleggen, zowel bij 
de samenstelling van de raad als voor het functioneren van de leden. 

De relatie die de leden van de fractie van D'66 hebben gelegd tussen het 
opheffen van de Industriële Raad voor de Kernenergie (IRK) en de resultaten 
van de Brede Maatschappelijke Discussie Energiebeleid duidt op een 
misverstand. De reden voor de opheffing van de IRK is aangegeven in de 
memorie van antwoord bij dit wetsvoorstel; deze houdt in dat indien er 
behoefte ontstaat aan advisering met betrekking tot de inschakeling van de 
Nederlandse industrie bij de bouw van kerncentrales deze taak kan worden 
vervuld door een alsdan tijdelijk in te stellen adviescommissie. Overigens 
moge ik verwijzen naar mijn antwoord in de, gelijktijdig met de onderhavige 
nota uitgebrachte, nota naar aanleiding van het eindverslag bij het wets-
voorstel tot wijziging van de Kernenergiewet, dat strekt tot opheffing van 
de Wetenschappelijke Raad voor de Kernenergie (kamerstukken 16808, nr. 
8), op de in dat kader door deze leden gestelde gelijkluidende vraag. 

Dezelfde leden waren nog niet overtuigd op het punt van de beslotenheid 
over de vergaderingen van de AER. Zij vroegen in verband daarmee naar 
de visie van de regering omtrent dit onderwerp meer in het algemeen. Ik 
merk hierover het volgende op. Uit het onderzoek van de door de minister 
van Binnenlandse Zaken ingestelde projectgroep Externe Advisering komt 
een uitermate geschakeerd beeld naar voren ter zake van de verschillende 
onderzochte adviesorganen. Het resultaat van dit onderzoek is onder meer 
neergelegd in het tweede interimrapport van de projectgroep, dat begin 
1984 door de minister van Binnenlandse Zaken is uitgebracht (kamerstuk 
17 966, nr. 3). Zo lopen taak, samenstelling en de wijze waarop de me-
ningsvorming plaatsvindt van raad tot raad aanzienlijk uiteen. Daarmede 
hangt samen, dat het niet goed mogelijk is algemene richtlijnen te geven 
op het punt van de openbaarheid van vergaderingen van adviescolleges. 
Met name in situaties waarbij vertrouwelijke (bedrijfs)informatie ter sprake 
kan komen, of waarbij de openbaarheid van vergadering leden zou kunnen 
verhinderen optimaal hun adviestaak te vervullen, is er aanleiding, de 
vergaderingen een besloten karakter te doen hebben. Dit laatste zal onder 
meer het geval zijn indien de leden op persoonlijke titel in een raad zitting 
hebben, terwijl het toch - gelet op de vereiste deskundigheid" onvermijdelijk 
is dat sommige personen met een nauwe binding met bepaalde belangen 
zitting in de raad nemen. 

In het geval van de AER spelen beide genoemde aspecten die pleiten 
voor besloten vergaderingen een rol. Het element van de vertrouwelijke 
informatie heb ik reeds in de memorie van antwoord bij dit wetsvoorstel 
toegelicht. Ook het tweede aspect speelt bij de AER een belangrijke rol. In 
dat kader gaat het om een uitwisseling van zienswijzen ten aanzien van de 
energieproblematiek en aanverwante onderwerpen binnen bedrijven, 
onderzoeksinstanties e.d., alsook in voorkomende gevallen binnen maat-
schappelijke groeperingen. De waarde van de AER is voor mij vooral 
gelegen in het feit, dat de leden hun standpunten vrijelijk in onderlinge 
discussies kunnen toetsen zonder daarbij direct verantwoording schuldig te 
zijn aan een «achterban» of in conflict te komen met de belangen van 
organisaties waarmee men bindingen heeft. Met name op het onderhavige 
beleidsterrein, waar een grote verscheidenheid van visies bestaat met 
veelal zeer geprononceerde stellingnamen en waar derhalve een dergelijke 
onderlinge toetsing zonder een vooringenomen standpuntbepaling van het 
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grootste belang is, zou openbaarheid de kwaliteit van de discussie nadelig 
beïnvloeden. Gezien het bovenstaande zie ik geen aanleiding de voorgestelde 
regeling ter zake te wijzigen. 

De leden van de fractie van D'66 vroegen zich voorts af op welke wijze bij 
besloten vergaderingen adviezen zullen zijn onderbouwd. De voorlopige 
AER heeft zijn adviezen altijd zeer uitvoerig gemotiveerd. Deze werkwijze, 
die naar verwachting ook door de definitieve AER zal worden gevolgd, 
levert naar mijn mening voldoende achtergrondinformatie op - in voorko-
mende gevallen aangevuld met de rapportage van tijdelijk ingestelde 
werkgroepen - met betrekking tot de inzichten die ten grondslag liggen aan 
de advisering. 

In het licht van het vorenstaande deel ik evenmin de twijfel die de leden 
van de P.S.P.-fractie hebben ten aanzien van de waarde van de adviezen 
van de AER, vanwege het feit dat de vergaderingen niet openbaar zijn. 

Deze leden vroegen verder of de leden van de AER de bevoegdheid 
hebben tot al dan niet vertrouwelijke kennisneming van bedrijfsinformatie 
en of bedrijven verplicht kunnen worden dergelijke informatie aan AER-leden 
te verstrekken. 

Ik merk daarover op dat de leden van de AER aan hun lidmaatschap van 
de AER geen bevoegdheid kunnen ontlenen tot kennisneming van (vertrou-
welijke) bedrijfsinformatie. Deze informatie zal op vrijwillige basis door het 
bedrijfsleven zelf moeten worden verstrekt, waarbij voor het verkrijgen van 
deze bereidheid uiteraard van bijzonder grote betekenis is dat er een 
garantie kan worden gegeven dat de vertrouwelijkheid in noch buiten de 
vergadering van de AER wordt geschonden. Naast de beslotenheid van de 
vergaderingen van de raad zou ik in dit verband willen wijzen op het belang 
van artikel 20 van het onderhavige wetsvoorstel waarin de verplichting tot 
geheimhouding van vertrouwelijke gegevens is geregeld. Overigens 
verwacht ik dat de thans door de voorlopige AER gehanteerde werkwijze, 
die inhoudt dat - voor zover mogelijk - bij de toelichting op adviezen 
tevens eventuele relevante bedrijfsinformatie in geaggregeerde vorm wordt 
gepresenteerd zonder dat daarbij belangen van derden worden geschaad, 
ook door de definitieve AER zal worden gehandhaafd. 

Met betrekking tot de vraag waarom de leden slechts op puur persoonlijke 
titel in de AER zitting hebben en het pleidooi van deleden van de P.S.P.-fractie 
een aantal leden vanuit en op voordracht van maatschappelijke organisaties 
te benoemen moge ik verwijzen naar mijn antwoord op een vraag van de 
leden van de P.v.d.A.Tractie ter zake. 

In antwoord op de vraag van de leden van de P.S.P.-fractie waarom een 
aantal maatschappelijke gebieden niet is genoemd, merk ik op dat de in de 
memorie van antwoord gegeven opsomming niet uitputtend is maar dat 
het evenmin mijn bedoeling is alle maatschappelijke groeperingen die zich 
op enigerlei wijze met energie-aangelegenheden bezighouden bij de 
werkzaamheden van de raad te betrekken. Een dergelijke opzet van de raad 
zou tot een zeer omvangrijk en weinig slagvaardig adviescollege leiden. 
Het benoemingsbeleid zal er uiteraard op gericht zijn om uiteenlopende 
maatschappelijke visies zodanig in de raad weerspiegeld te doen zijn dat 
een zo breed mogelijk klankbord wordt verkregen, waarbij tevens het 
aspect van nieuwe ontwikkelingen op energiegebied en de eventueel 
hieruit voortvloeiende wijziging in de behoefte aan bepaalde deskundighe-
den binnen de raad kunnen worden betrokken. 

Ten slotte vroegen deze leden of ook derden, zoals vakbonden en 
milieugroeperingen, de AER om advies kunnen vragen. Ik acht het niet 
zinvol om dit ten behoeve van de regering ingestelde adviescollege met 
een dergelijke extra taak te belasten. Dit laat overigens voor deze groepe-
ringen de mogelijkheid onverlet onderwerpen te signaleren waarover 
advisering door de AER huns inziens gewenst is. Een dergelijk signaal zou 
ertoe kunnen leiden dat hetzij door de minister van Economische Zaken 
advies aan de AER wordt gevraagd, hetzij de raad hierover eigener beweging 
een advies uitbrengt. 
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II. Artikelen 

Artikel 6: De leden van de P.S.P.-fractie herhaalden hun vraag met 
betrekking tot de achtergrond van de leeftijdsgrens van 70 jaar. Zoals ik in 
de memorie van antwoord heb aangegeven, is deze leeftijdsgrens met 
name gebaseerd op datgene wat voor het lidmaatschap van dergelijke 
colleges gebruikelijk is. Daarnaast speelt hierbij een rol dat het naar mijn 
mening van belang is dat de leden van de AER in voldoende mate in het 
maatschappelijk proces deelnemen of althans recent hebben deelgenomen. 
Dit laatste zal, gelet op de in Nederland gebruikelijke pensioneringsleeftijd 
voor een aantal 70-jarigen, niet meer het geval zijn. Ik kan mij echter wel 
vinden in het standpunt dat in een aantal gevallen deze problematiek zich 
niet voordoet en ben dan ook bereid artikel 6 te laten vervallen. De hiertoe 
strekkende tweede nota van wijziging is bij deze nota naar aanleiding van 
het eindverslag gevoegd. Wel zal bij de (her)benoeming de vraag of de 
leden, mede gelet op hun leeftijd, nog voldoende voeling hebben met het 
maatschappelijke proces, mede betrokken moeten worden. 

III. De nota van wijziging 

De leden van de fractie van D'66 vroegen zich af of de voor door de raad 
in te stellen commissies ter voorbereiding van adviezen gehanteerde 
periode van maximaal één jaar niet te kort is om in alle gevallen een 
bevredigend advies te kunnen geven. 

De tot nog toe door de voorlopige AER ingestelde subcommissies 
hebben hun werkzaamheden ruimschoots binnen die periode kunnen 
afronden. Dat zal naar verwachting over het algemeen ook in de toekomst 
het geval zijn. In die gevallen waarin in de toekomst deze maximumgrens 
tot problemen zou leiden, bestaat de mogelijkheid de betrokken commissie 
opnieuw in te stellen. Door de gestelde maximumtermijn wordt een 
ongewenste toename van het aantal adviescommissies voorkomen, zonder 
dat dit voor de werkzaamheden van de raad tot problemen leidt. 

In antwoord op de vraag van deze leden over de vastlegging van de 
taken van de AER op elektriciteitsgebied in de Electriciteitswet, merk ik op 
dat dit niet noodzakelijk is. Het huidige wetsvoorstel biedt de raad voldoende 
ruimte om de hem toebedachte taken van de Electriciteitsraad over te 
nemen. De beoogde taak van de AER is immers: advisering over de grote 
lijnen van het energiebeleid. Het terrein van de elektriciteit behoort daar 
uiteraard toe. Overigens ligt het niet voor de hand om in de bestaande 
Electriciteitswet een dergelijke bepaling op te nemen in verband met het 
feit, dat, zoals bekend, wetgeving in voorbereiding is ter vervanging van 
die wet. 

De minister van Economische Zaken, 
G. M. V. van Aardenne 
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